
IZ OBČINSKE KONFERENCE SZDL

Sklepna razprava
o zveznih amandmajih

Kot giadivo za redno sejo občinske konference SZDL
so delegati prejeli povzetek javne razprave o amandmajih
k ustavi SFRJ - to gradivo smo objavili tudi v predzadnji
številki našega glasila, v razpravi pa so z živahnimi raz-
pravami in razmišljanji opozorili še na več aktualnih
vprašanj. Anton Zadnikar iz KS Barje je menil, da je
glede na tehnološko zaostalost Slovenije potrebno razči-
stiti vprašanje kako naprej. Smatra, da je treba v sleherni
republiki in pokrajini omogočiti tisti razvoj, ki izhaja iz
njim lastnih interesov. Pravo svobodo in neodvisnost
v jugoslovanski skupnosti lahko merimo in dosežemo le
tedaj, če svobodno in enakopravno urejeno ekonomske
razmere ter uveljavljanem tržne zakonitosti. Predlagal je,
da se vodstvo Slovenije, ki mu izrekamo vso podporo,
posreduje pobudo o pričetku postopka tako za temeljito
analizo, kolikor je slovenska družba vlagala v nerazvita
območja v času obstoja sklada kot tudi o pričetku postop-
ka o ugotovitvi smotrnosti obstoja takšnega sklada za
nerazvite kot sedaj.

Svetozar Polič iz KS Kolezija pravzaprav ni bil zadovo-
ljen z udeležbo na opravljenih javnih razpravah, hkrati
pa je opozoril, da razprave v KS niso bile edina oblika,
Zavzel se je, da je lahko le socialistična zveza mesto, kjer
se bodo soočala različna mnenja. Opozoril je na to, da
nikakor nc smemo v fazi sprejcmanja amandmajev dopu-
stiti kakrSnekoli oblike pritiskov in vplivov na sprejema-
nje nesprejemljivih stvari. Po njegovem mnenju referen-
dum v tej fazi ni potreben, prav je, da v celoti zaupamo
skupščini in njenim delegatom. Zavzel se je za posamično
sprejemanje amandmajev, za korekcijo 9. amandmaja
- 5. člena ustave, za njeno in popolno neodvisnost
sodišč, v tistem delu ustavnih sprememb, ki govorijo
o osebnem delu, pa zagovarjati stališča, da je dovoljeno
vse kar ni izrecno prepovedano. Fnnc Šebenik iz obrtne-
ga združenja je posredoval mnenje, da sam izraz osebno
delo ni ustrezno, zajamčiti je potrebno lastninsko pravico
nad delovnimi sredstvi.in poslovnimi prostori. Nespre-
jemljivo je dejstvo, da je lahko v zasebni lasti le 69

kvadratnih metrov poslovnega prostora, zato je predlagal
spremembo. Zavzel se je za večje omogočevanje vlaganja
kapitala zdomcev in tujih oseb v vse gospodarske subjek-
te. Zadruge in zadružno lastnino pa je treba opredeliti na
področju dohodka in ostanka dohodka ob času razdelitve
za tisti del, ki sc deli na popolno zadružno lastnino in na
lastnino člana v merilu doprinosa v zadružni prihodek.
Marjan Učakar se je zavzel za podaljšanje razprave, pri
tem pa je pogrešal informacijo o tem kakšns so razprave
v drugih republikah in pokrajinah, saj bi ob takšnem
vddenju lahko lažje razpravljali. Opozoril je na prevlado
birokratskega aparata, ki zavira zahteve najširših množic
in njihovo ustvarjalnost, pa tudi na to, da naj bodo oblike
pomoči nerazvitim le v neposrednih in konkretnih obli-
kah - sponjpimo naj se izgradnje železniških prog po
NOB in podobno. Nastja Škopac iz OK ZSMS je
izpostavila tiso poglavje v ustavi, ki zadeva področje
človekoljubnih pravic in solaščin. Predlagala je ukinitev
smrtne kazni, zavzela se je za pravico do informiranja
(dopolni naj se 168 člen), razširi naj se 33. člen Ustave,
da se glasi: - oobčani so enaki v pravicah in dolžnostih
ne glede na razlike v narodnosti, rasi, veroizpovedi,
spolu, spolni usmerjenosti, jezikom, izobrazbi ali družbe-
nemu razvoju in so pred zakonom enaki. In še v 174.
členu Ustave naj se črta določba, da je vera zasebna
stvar. Andrej Petelin je ocenil poročilo kot dobro, ob
predlogu, da se javna razprava podaljša, pa je pripravil
tudi to, da je potrebno v Ustavi zagotoviti status kmetu,
njegovo organizacijo — to je kmetijsko zadrugo, zadruž-
no lastnino. V razpravo je posegla tudi predsednica
medobčinskega sveta SZDL Vera Vojska, ki je menila
med drugim ludi to, da se nad razpravo ne gre pritoževa-
ti, saj pravzaprav prvič takoo razvejano in tako široko
razpravljamo o njej.

Konferenca je uvodno poročilo s pripombami iz raz-
prave sprejela. Delegati pa so obravnavali in sprejeli
zakljuine račune in finančne načrte za OK SZDL in Našo
komuno v lanskem oziroma za tekoče leto.


